
 

4. januar 2019 

 

I medfør af § 37, stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut, fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut. 

Spørgsmål til Naalakkersuisut:  

1. Hvilke indsatsplaner har Naalakkersuisut for at løse læge- og sygeplejerskemanglen 

på landsplan og i regionerne? 

2. Hvor mange læger mangler man på landsplan og i de enkelte steder? 

3. Hvilke steder har faste læger? 

4. Hvilke steder har haft vikarlæger i de sidste 2 år? 

5. Har man overvejelser omkring aflønning af læger og sygeplejersker? 

6. Har man planer om at forbedre boligerne på de mindre byer? 

7. Hvor mange patienter står på ventelister og hvilke i hvilke sygdomme er der 

venteliste på og hvor længe kan man stå i en venteliste? 

8. Har Naalakkersuisut planer om at opføre flere patientværelser ud over de 64 

værelser man har i Nuuk? 

9. Hvor meget koster uddannelserne som kirurg, pædiater m.v.?  

10. Står Naalakkersuisut inde med flere oplysninger vedrørende ovennævnte? 

(Medlem af Inatsisartut Stine Egede, Inuit Ataqatigiit) 
 

Begrundelse: 
 
Formanden for Naalakkersuisut kom ikke dybere ind på ovennævnte i sin nytårstale, selv om problemerne 

på landsplan er omfangsrige. 

I de mindre byer, især i yderdistrikterne har man stor mangel på faste læger. Vikarerne opholder sig kun i 

kort tid, og selv om de gør stor indsats og selv om vi ser at de alle ikke giver sig helt hen i deres indsatser. 

Mange patienter kommer for sent – og det kommer an på, om folk siger alt eller “bare nikker ja”. Vi ser tit og 

hører følgende: “Da jeg først gjorde dette begyndte man først at tro på mig, først da jeg sagde det gjorde de 

noget”. 

Mange af os søger lægehjælp for sent. Det er meget beklageligt, og det er ønskeligt at der bliver gjort større 

oplysnings indsatser. Fordi det er til gavn for alle.  

Da vi er et lille samfund og selv om vi alle ikke søger læge ofte, skal vi organisere sundsbetjeningen bedst 



muligt. Vi skal passe godt på vores dygtige medarbejdere, for de er dem der bliver tilbage og løber hurtigt. 

Der er mange der er opført på ventelister, dette udspringer sig ikke af lægemangel, men her sidste efterår 

blev vi oplyst, at dette er resultatet af mangel på patientværelser. Derfor ønsker jeg ligeledes et svar på, om 

man har planer om opførsel af patientværelser. 

Jeg søger om at modtage svar inden for 10 arbejdsdage. 


